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- De gemeente heeft ervaren dat door de gekozen aanpak er heel duidelijk een verschil is tussen de 

systeemwereld van alle professionele partners en de leefwereld van de bewoners. Alle partners 

hebben hun eigen belevingswereld. Gemeente heeft een ander proces dan hoe bewoners en partners 

dat gewend zijn. De wens van de gemeente dat de bewoners aan zet zijn betekent veel voor de 

gemeentelijke organisatie. Je moet dan ook je eigen processen ter discussie stellen en niet direct 

aangeven dat iets niet kan. Het belangrijkste is dat de partners elkaar heel goed gaan begrijpen om 

goed te kunnen samenwerken. 

- Het is heel belangrijk dat als in het proces duidelijk wordt dat er iets niet kan wat bewoners graag 

willen, dat je hen heel zorgvuldig meeneemt daarin en goed uitlegt waarom het niet kan. Er is 

bijvoorbeeld discussie geweest over het uurtarief dat de gemeente intern rekent en het verschil met 

het tarief van de coöperatie. De gemeente kan haar uurtarief niet zomaar aanpassen. Hier leerde 

Zwolle dat je bij het doel van gelijkwaardig partnerschap in de uitvoering tegen dingen aanloopt waar 

je vooraf niet op gerekend had. Je bent simpelweg niet compleet gelijkwaardig omdat elke partner 

een andere rol en bevoegdheid heeft. 

- De gemeente leerde dat je de energietransitie niet moet uitvoeren als een proces wat van A naar B 

gaat. Zo werkt het in de praktijk niet. Juist van de moeilijkheiden leert de gemeente heel veel. 

- Saxion heeft bij het ontwikkelen van vraaggericht werken geholpen. De gemeente heeft hierdoor 

nagedacht over haar rol als overheid. De gemeente wil de adviezen van Saxion toe gaan passen in de 

samenwerkingsovereenkomst die zij met DEN gaan sluiten. De samenwerkingsovereenkomst is van 

belang omdat de samenwerking niet vrijblijvend kan blijven: er zal straks een groot bedrag naar DEN 

overmaken voor de realisatie. Hierdoor moet de samenwerking zodanig vormgegeven worden dat 

deze jarenlang goed kan blijven lopen.   

- De gemeenteraad staat achter het project en de energietransitie in de gebouwde omgeving. Ze 

vinden het erg goed dat bewoners dit project trekken. De gemeenteraad vindt het wel ingewikkeld 

hoe ze beleid moeten maken op de ontwikkeling van het warmtenet in de stad en welke 

eigendomsstructuur gekozen moet worden. Daar wordt nu volop aan gewerkt.  

 

Communicatie en participatie 

- Het voortraject duurt langer duurt dan de gemeente vooraf gepland had. Het is gebleken dat er heel 

veel tijd nodig is om vertrouwen op te bouwen tussen gemeente en bewoners. Pas als het 

vertrouwen er is kan je stappen maken. De eerste reden is dat de gemeente ontdekte dat ze 

bewoners nog onvoldoende hadden meegenomen in de keuze voor de technische oplossing. Hiervoor 

wordt gebruik gemaakt van het model TREX dat samen met de Transform-gemeenten (Deventer, 

Apeldoorn, Zutphen en Zwolle) is ontwikkeld, om de juiste technische oplossing te berekenen. De 

betrokken bewoners hebben alle inputgegevens van het model gecontroleerd en gecorrigeerd. Ze 

hebben er veel werk van gemaakt en dat heeft vruchten afgeworpen. De gemeente leerde dat 
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volledige transparantie over de input in het model nodig is om draagvlak te krijgen voor de uitkomst. 

De gemeente is zo transparant mogelijk en moet erg scherp blijven op de zorgvuldigheid om iedereen 

erbij te houden in het proces. Een tweede reden voor het langere proces is dat de gemeente nog 

geen representatief deel van de wijkbewoners aan tafel had. De technische oplossing was wel met 

BEN besproken, maar niet met de rest van de wijk. Bij BEN zijn met name koplopers betrokken. Om 

een meer representatief beeld te krijgen van de bewoners in de wijk heeft de gemeente een enquête 

gehouden in de wijk. De respons was 35%. Dat is erg hoog. Hierdoor ontstaat een beter beeld bij de 

gemeente over wat de wijk wil. De gemeente denkt dat de respons hoog was omdat Zwolle elke twee 

jaar een buurt-voor-buurt onderzoek doet en dat bewoners weten dat de gemeente wat doet met de 

resultaten. Een tweede reden is dat het project in de wijk al zo’n vier jaar bezig is en het dus bekend is 

bij de bewoners.  

- Voor de werving van de groep bewoners voor de volgende ronde van individuele 

woningverduurzaming heeft de gemeente twee wervingsmethoden vergeleken. Ten eerste heeft de 

gemeente het gedragsbureau ‘Duwtje’ ingezet. De campagne zat goed in elkaar, maar had een lage 

respons. Vervolgens heeft de gemeente een advertentie in de wijkkrant gezet en daarop volgden 

direct 65 aanmeldingen. De wijkkrant wordt goed gelezen en de gemeente denkt dat dit deels te 

maken heeft met het dorpse karakter van de wijk. 

- De gemeente heeft de pilot van de eerste 90 woningen geëvalueerd. Ze merkten dat uitvoering van 

de geadviseerde maatregelen bij deelname wat te vrijblijvend was en willen meer zicht krijgen op wat 

bewoners doen. Ze hebben nu verschillende woningtypes die veel voorkomen in de wijk bekeken en 

gekeken wat ze daarop kunnen aanbieden. De gemeente wil een onderzoeker dichter op het proces 

laten uitzoeken wat mensen motiveert om al dan niet mee te doen. Het gaat hierin om antwoord te 

krijgen op twee vragen: ‘wat heeft het huis nodig’ en ‘wat heeft de bewoner nodig’. De gemeente wil 

dan samen met de aanbiedende bedrijven het aanbod goed organiseren. Ze rollen de wijkaanpak nu 

nog niet breed uit maar willen deze tussenstap maken om bewoners straks nog beter te kunnen 

ontzorgen.  

- Een belangrijke les die de gemeente leerde betreft de motivatie van mensen om mee te doen. Dit 

heeft met intrinsieke waarden te maken zoals ‘iets goeds voor de wereld doen’ of ‘iets samen doen’. 

Financiën is dan niet eens het interessantste. Daarom zet de gemeente erg in op het ‘samen doen’.  

De gemeente wil meer investeren op de initiatieven in de wijk, daar zijn er veel van in Zwolle. De 

gemeente heeft een community of practice opgericht met de initiatieven in de stad die aan de 

energietransitie werken.  Zo kunnen de beginners leren van de meer gevorderde initiatieven. 

- De gemeente heeft elke maand een ‘spread’ in de wijkkrant over het project waardoor bewoners 

geïnformeerd worden over de stand van zaken. 

 

Technische oplossing 
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- De isolatie opgave is onbetwist. Ook de waterstof ambassadeurs zijn daarvan overtuigd. Isolatie moet 

sowieso gebeuren. 

- De gemeente ontwikkelt een digital-twin voor de wijk. Hiermee kan je scenario’s doorrekenen en het 

gedrag wordt hierin ook doorberekend. Dit gebeurt in samenwerking met alliantie SMART Zwolle. 

Hierin zit onder andere Windesheim en Witteveen+Bos. 

- De gemeente is nu gestart in een tweede wijk waar warmte in plaats van verduurzaming het leidende 

motief is. De gemeente leerde hieruit dat elke wijk anders is en dus ook een andere aanpak nodig 

heeft. De waarden in de wijk zouden lijdend moeten zijn voor de aanpak. 

 

Datagedreven planvorming 

- De gemeente wil graag meer doen met data omdat zij denkt dat dat erg kan helpen bij de uitvoering 

van de energietransitie. 

 

Knelpunten 

Data over verduurzaamde woningen 

- Veel Berkummers hebben al maatregelen genomen maar ze zijn nog niet allemaal in beeld. Van alle 

bewoners met wie de gemeente contact heeft, weet de gemeente van wat ze doen. Van de bewoners 

met wie geen contact is weet de gemeente dit niet. De gemeente zou dit graag alles in beeld willen 

hebben. 

 

Vrijwilligheid vs verplichting 

- De gemeente kan alleen bewoners motiveren om vrijwillig mee te doen. De verplichting dat er alleen 

nog aardgasvrij gebouwd kan worden heeft al heel veel gedaan. Het Rijk kan alleen de rol vervullen 

als het om verplichting gaat. De gemeente wil heel graag dat bewoners in de wijk zelf gaan zeggen en 

zien dat het moet. 

 

Subsidiebeleid 

- Woonlastenneutraal is het uitgangspunt in de wijk. De subsidies wijzigen regelmatig en dat maakt het 

lastig om planningen op af te stemmen. De gemeentelijke wijkaanpak heeft baat bij een lange termijn 

stabiel beleid over subsidiering van de energietransitie. Het nadeel van de huidige subsidiestructuur is 

dat bewoners soms ook gaan wachten tot er nog een betere regeling komt. 

- De ISDE is voor een groep inwoners lastig aan te vragen, het helpt hierbij overigens wel dat 

marktpartijen steeds bedrevener worden om inwoners hierbij te helpen.  

 

Uitstelgedrag 
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- De gemeente bespeurt uitstelgedrag ook als het gaat om de techniek. Mensen verwachten innovatie 

bijvoorbeeld in de vorm van waterstof of goedkopere warmtepompen en dat weerhoudt hen om nu 

in actie te komen. De gemeente wordt bijvoorbeeld geconfronteerd met een waterstof pilot die de 

betrokken corporatie aan het uitvoeren is. Dat zaait verwarring in de wijk. 

 

Duidelijke communicatie vanuit het Rijk 

- De communicatie vanuit het Rijk over de energietransitie kan beter. Er worden dingen duidelijk 

gemaakt in kamerbrieven maar die zijn onbekend bij bewoners.  

 

Capaciteit 

- Het procesgeld van de proeftuinmiddelen PAW volstaat niet. Het kost veel tijd en geld om woningen 

verduurzaamd te krijgen. Dit zal deels door middelen en deels door verbeterde processen opgelost 

moeten worden. 

 

Wet- en regelgeving 

- De AVG maakt het lastig om inwoners rechtstreeks te benaderen en verbruiksgegevens in te zien.  

 

Regionale samenwerking en ondersteuning 

De gemeente Zwolle werkt samen met Apeldoorn, Deventer en Zutphen aan de energietransitie onder de 

naam Transform. Zwolle denkt dat kennis bundelen en regionaal ontsluiten goed werkt. Er is in Overijssel een 

nieuwe samenwerking georganiseerd vanuit de provincie dat een voortzetting is van de RES en Nieuwe Energie 

Overijssel. Er worden nu werkplaatsen opgezet over onderwerpen in de energietransitie zoals groen gas en 

arbeidsmarkt. Er is geleerd dat de uitvoering regionaal organiseren lastig wordt omdat er dan veel meer 

gemeentebesturen betrokken zijn waardoor het eerder meer tijd zal kosten.   

 

Feedback PAW 

- Er zijn veel kennisinstituten die zich bezighouden met de energietransitie en er wordt veel onderzoek 

gedaan. PAW wil graag een platform maken met een kennisagenda waar je kan zien welke 

onderzoeken er allemaal zijn geweest. Gemeente Zwolle biedt aan haar onderzoeken hiervoor 

beschikbaar te stellen. Er is vanuit de proeftuinen behoefte aan een bibliotheek waarbij toegang is te 

verkrijgen tot alle kennis uit onderzoeken die hebben plaatsgevonden.  

- Zwolle waardeert het open gesprek in de reflectieve monitor. 

- Zwolle vindt PAW erg benaderbaar en merkt dat wat ze vraagt snel opgepakt wordt. 



 

 

Aardgasvrijewijken.nl 

- Verbeterpunt vindt Zwolle dat er qua communicatie nog wat beter afgestemd kan worden. De 

gemeente zou het prettig vinden als er een app-groep is van gemeentelijke projectleiders zodat ze 

elkaar snel kunnen vinden. 
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